
  

  

 
 
 
 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA 
PEL PLE MUNICIPAL EN DATA 4 DE MAIG DE 2017 

 
 
A la Casa Consistorial de la Vila de CARDONA, essent les 20,00 hores del dia 
4 de maig de 2017, es reuneix el Ple de l'Ajuntament, en sessió ordinària, 
sota la Presidència de l'Il·lm. Alcalde-President, SR. FERRAN ESTRUCH I 
TORRENTS, amb l’assistència dels Regidors que a continuació s’indiquen: 

 
 
SR. JOSEP TRISTANY I CLARET 
SRA. AIDA MOLNER I PEJOAN 
SR. JOAN HERNANDEZ MOSCOSO 
SRA. MAITE BARRERA I PONS 
SR. SERGI BALLESTEROS I GREGORIO 
SR. ALFONS ROMERO I IDÍGORA 
SR. JOSEP SERRA I CASALS 
SR. JORDI RUIZ SANTANDREU  
SRA. ROSA RUIZ  I PUBILL 
SR. JORDI CASAS I PONS 
 
 

Assistits per mi, el sotasignant Secretari-Interventor de la Corporació,  Sr. 
Oscar Campos Planes. 
 
 
El President obre l'acte i s'entra a conèixer els assumptes inclosos a l'ordre 
del dia, recaient sobre aquests assumptes, els acords que a continuació es 
relacionen: 
 
 
 
 
1.- APROVACIÓ ACTES ANTERIORS.-  
 
1.1.- Aprovació de les actes de les sessions anteriors:  Ple ordinari 
del dia 2 de març de 2017. 
 
Examinada l’acta de la sessió següent: Ple ordinari del dia 2 de març de 
2017, s’aproven per unanimitat dels 11 membres presents que composen la 
Corporació. 
 
 
Intervencions: 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals, que no intervenen. 



  

  

 
 
 
 
2.- QÜESTIONS PRÈVIES. 
 
2.1.- Donar coneixement dels Decrets de l’Alcaldia núm. 46 al núm. 
109 del 2017, dictats per l’Alcaldia-Presidència: Art. 22.2.a) de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril. 
 
El Ple de la Corporació es dóna per assabentat dels Decrets de l’Alcaldia 
núm. 46 al núm. 109 del 2017, dictats per l’Alcaldia-Presidència: Art. 
22.2.a) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, i que figuren al Llibre de Decrets. 
 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, Portaveu del Grup Municipal del PSC, en relació als 
decrets de les hores extres, recorda que van demanar, les hores extres que 
a fet el personal i quina secció les ha fet. Sembla que l’Equip de Govern vol 
tapar aquesta informació. Demana que li facin arribar aquestes dades.  
 
El Sr. Alcalde contesta que no hi ha res a amagar. Faran el recompte i 
entregaran la informació. A més, li recorda que les hores extres s’aproven 
per Decret i allà també s’esmenta qui les fa.  
 
 
El Sr. Casas diu que ha vist  que s’ha obert un expedient per orinar a la via 
pública. Però no ha vist que s’obrís cap expedient per les defecacions de 
gossos a la via pública. 
 
El Sr. Alcalde contesta que controlar aquest tema és una prioritat de la 
Policia, però es complicat perseguir això. Han tingut contactes amb altres 
municipis per implantar el tema de l’anàlisi de l’ADN de les defecacions dels 
gossos. Sembla que és un sistema efectiu, però han de veure el cost que te 
això, per aquesta raó, s’ha previst una reunió amb l’empresa que implanta 
el sistema.  
 
 
El Sr. Josep Serra, Portaveu del Grup Municipal del PDCAT diu que al Decret 
de l’Alcaldia núm. 57 fa referència a l’aprovació de l’oferta d’ocupació 
pública de l’Ajuntament de Cardona, i el Decret de l’Alcaldia núm. 63 fa 
referència al mateix, i pregunta com pot ser això.   
 
El Sr. Alcalde contesta que el Decret de l’Alcaldia núm. 63 fa una esmena al 
grup/subgrup d’administració general, sotsescala administrativa que hauria 
de figurar un C1 i no un C2 cóm figurava en el Decret de l’Alcaldia núm. 57.  
 
 



  

  

El Sr. Serra, demana en referència al Decret de l’Alcaldia núm. 58 una 
explicació sobre de que es tracta. 
 
La Sra. Molner diu que es tracta d’establir un sistema perquè els acords que 
van a la Junta de Govern Local arribin amb temps i forma. 
  
 
El Sr. Serra pregunta en referència al Decret de l’Alcaldia núm. 67, que a 
quina persona o empresa es fan els pagaments.  
 
El Sr. Alcalde contesta que son pagaments fets a la direcció facultativa de 
les obres del Camp de Futbol i del Centre de convencions.   
 
 
El Sr. Serra, demana en referència al Decret de l’Alcaldia núm. 70, pel que 
es fa un pagament de 1082,95 € a la Comunitat de Propietaris de l’Avinguda 
del Rastrillo núm.1, i  en concepte de que es fa el pagament.  
 
El Sr. Alcalde contesta que l’Ajuntament és propietari del 50% de l’immoble, 
per aquesta raó han de pagar aquesta quantitat per pertànyer a la 
comunitat de propietaris.  
 
 
El Sr. Serra, en referència al Decret de l’Alcaldia núm. 95, pregunta que si la 
quantitat que figura al decret és el que a costat la rehabilitació de la coberta 
de l’immoble situat a la Avinguda del Rastrillo núm.1.  
 
El Sr. Alcalde contesta que és la part que quedava per pagar de la coberta.  
 
 
 
 
3.- ALCALDIA-PRESIDÈNCIA.- 
 
 
3.1.- ALCALDIA.- 
 
3.1.- Dictamen relatiu a l’adhesió de l’Ajuntament de Cardona al 
Pacte d’Alcaldes/sses per a l’energia i el clima. 
 
El secretari que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“La Comissió Europea ha posat en marxa el que ha denominat “Pacte 
d’Alcaldes/esses”, una de les iniciatives més ambicioses com a mecanisme 
de participació de la ciutadania en la lluita contra l’escalfament de la Terra. 
El pacte ha nascut després d’un procés no formal de consultes amb moltes 
ciutats europees.  
 
El dit Pacte consisteix en el compromís de les ciutats i pobles que s’hi 
adhereixin d’aconseguir els objectius comunitaris de reducció de les 



  

  

emissions de CO2 mitjançant actuacions d’eficiència energètica i 
relacionades amb les fonts d’energia renovables.  
 
El desafiament de la crisi climàtica només es pot abordar amb un 
plantejament global, integrat, a llarg termini i, sobretot, basat en la 
participació de la ciutadania. És per això que s’ha considerat que les ciutats 
han de liderar l’aplicació de polítiques energètiques sostenibles i cal recolzar 
els seus esforços.  
 
L'Ajuntament de Cardona té la voluntat d'avançar cap a l'establiment de 
polítiques eficaces per a reduir la contaminació que ocasiona l'escalfament 
global mitjançant l'adopció de programes d'eficiència energètica en àmbits 
com el transport urbà i l'edificació, a més de la promoció de fonts d'energies 
renovables en les àrees urbanes. Concretament, fa seves les propostes de 
la UE (març 2007) que es compromet a reduir les seves emissions de CO2 
en un 20% fins l'any 2020, incrementant en un 20% l'eficiència energètica i 
aconseguint que un 20% del subministrament energètic procedeixi de fonts 
renovables. 
 
 
Aquesta Alcaldia-Presidència, proposa al Ple de la Corporació, l’adopció dels 
següents 
 

ACORDS: 
 
 

Primer.- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament de Cardona al Pacte d’Alcaldes 
i Alcaldesses per a l’Energia i el Clima.  
 
Segon.- L’Ajuntament de Cardona fa seus els objectius de la Unió Europea 
per l’any 2020 i adopta el compromís de reduir les emissions de CO2 en el 
seu territori en més del 20 per cent per a 2020 mitjançant a la creació de 
plans d’acció en favor de les fonts d’energies renovables. 
 
Tercer.- L’Ajuntament de Cardona es compromet a elaborar un Pla d’Acció 
d’Energia Sostenible en un termini màxim d’un any des de la data d’Adhesió 
al Pacte. L’abast del document respondrà a les directrius que s’estableixin 
per part de la Comissió de Transport i Energia de la Unió Europea i inclourà 
una estimació de les emissions i una proposta de les accions a seguir per 
aconseguir els objectius plantejats. Per la realització d’aquestes tasques es 
disposarà del suport, regulat mitjançant conveni, de l’Àrea de Medi Ambient 
de la Diputació de Barcelona. 
 
Quart.- L’Ajuntament de Cardona es compromet també a elaborar un 
informe bianual per l’avaluació, control i verificació dels objectius, a 
organitzar  el Dia de l’Energia, a informar de les fites obtingudes en 
acompliment de Pla d’Acció i a participar (en els termes que consideri 
oportú) en la Conferència d’Alcaldes/esses per l’Energia sostenible a Europa. 
 
Cinquè.- Facultar a l’Alcalde de Cardona a subscriure el present acord 



  

  

d’adhesió de l’Ajuntament de Cardona al Pacte d’Alcaldes i Alcaldesses per a 
l’Energia i el Clima i adoptar els compromisos que s’estableixen en els punts 
anteriors. 
 
Sisè.- Comunicar els presents acords a la Direcció General d’energia de la 
Unió Europea via l’Oficina del Pacte d’Alcaldes i Alcaldesses i a l’Àrea de 
Territori i Sostenibilitat de la Diputació de Barcelona per fer possible les 
tasques de suport i coordinació.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’Alcalde explica que lluitar contra el canvi climàtic és molt important, i això 
també s’ha de fer a petita escala en el mon local. Prendre aquest acord 
facilita l’accés a diferents subvencions i rebre recursos, per impulsar 
aquesta lluita. En definitiva es tracta de reduir l’acció humana sobre el medi 
ambient.  
 
 
A continuació l’Alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
El Sr. Jordi Casas, Portaveu del Grup Municipal Socialista, diu que dóna ple 
suport a aquesta iniciativa. Si el compromís es reduís en un 20% les 
emissions de CO2, pel 2020, fora bo saber de quins valors es parteix.  
 
El. Alcalde diu que l’Enginyera Municipal, disposa de més informació al 
respecte i la pot facilitar als diferents grups polítics.  
 
 
El Sr. Serra diu que el Grup Municipal de PDECAT, està plenament d’acord 
amb aquesta qüestió.  
 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 11 membres presents que composen la Corporació. 
 
 
 
 
3.2.- Dictamen relatiu al inici del procés d’adhesió de Cardona al 
segell “Pobles amb encant”. 
 
El secretari que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“L’Ajuntament de Cardona considera d’interès poder adherir-se al Segell 
“pobles amb encant” que promou l’Agència Catalana de Turisme.  
 



  

  

Això suposa que es reconeix al municipi un atractiu o bellesa especial, en el 
seu conjunt, que atrau al visitant per la conjunció d’aspectes i elements 
arquitectònics, patrimonials, mediambientals i turístics, d’acord amb les 
instruccions del Programa de treball: Segell pobles amb encant elaborades 
per l’Agència Catalana de Turisme.  
 
Cardona està afiliada a l’Agència Catalana de Turisme i forma part d’altres 
programes de treball impulsats per aquesta agència, de manera que per 
poder-se adherir al segell cal presentar un dossier de candidatura que, 
entre altra documentació, contingui l’acord del Ple municipal d’iniciar el 
procés. 
 
Un cop presentat el dossier de candidatura, l’entrada de Cardona al Segell 
Pobles amb Encant dependrà del dictamen del Comitè d’Experts nomenat 
per l’Agència Catalana de Turisme després de la visita d’un equip de 
certificació. 
 
 
El tinent d’alcalde delegat de Promoció Econòmica, Ocupació, Comerç i 
Turisme, previ informe favorable de la Comissió informativa, proposa al Ple 
l’adopció dels següents 

 
ACORDS 

 
 
Primer.- Iniciar el procés per tal que Cardona s’adhereixi al segell “Pobles 
amb encant” que promou l’Agència Catalana de Turisme de la Generalitat de 
Catalunya. 
 
Segon.- Instar la preparació del procés de candidatura de Cardona per a la 
seva adhesió al Segell “pobles amb encant” d’acord amb les instruccions del 
Programa de treball: Segell pobles amb encant elaborades per l’Agència 
Catalana de Turisme.  
 
Tercer.- Facultar a l’alcalde per la signatura de tota la documentació 
necessària per fer efectius els acords anteriors. 
 
Quart.- Comunicar els acords precedents a l’Agència Catalana de 
Turisme.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’Alcalde dóna la paraula al Tinent d’Alcalde Sr. Josep Tristany per explicar el 
dictamen 
 
El Sr. Tristany diu que el municipi de Cardona, des de fa anys forma part de 
l’Agencia Catalana de Turisme. Al llarg dels anys l’Agencia va crear diferents 
“segells”. S’ha cregut que Cardona podia optar al segell “Pobles amb 
encant”, i per això, s’ha de fer el primer pas, que es sol·licitar-ho.  



  

  

 
Recorda que Cardona forma part d’altres programes de treball impulsats per 
l’Agencia Catalana de Turisme.  
 
 
A continuació l’Alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, diu que estan 
d’acord en tot allò que pugui suposar una millora per Cardona.  
 
 
El Sr. Josep Serra, Portaveu del Grup Municipal del PDECAT, diu que el seu 
Grup, hi està d’acord.  
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 11 membres presents que composen la Corporació. 
 
 
 
 
4.- ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I GOVERNACIÓ.- 
 
 
4.1.- REGIDORIA D’HISENDA.- 
 
4.1.1.- Dictamen relatiu a l’aprovació de l’estructura de tarifes i 
preus del subministrament d’aigua potable al municipi de Cardona, 
presentat per l’Associació del Fons d’Aimines de Cardona 
 
El secretari que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Primer.- Atès que en data 3 de febrer de 1999, es va signar el contracte 
administratiu d’adjudicació de la gestió indirecta en règim de concessió 
administrativa de l’explotació integral del servei municipal d’abastament i 
distribució d’aigua potable, entre l’Ajuntament de Cardona i l’Associació del 
Fons d’Aimines. 
 
Segon.- Atès que d’acord amb la clàusula segona del contracte, la vigència 
del mateix és de 50 anys des de la data de la concessió. 
 
Tercer.- Atès que d’acord amb la clàusula cinquena del contracte, “la 
retribució del concessionari estarà formada pels ingressos resultants 
d’aplicar les tarifes del servei vigents en cada moment aprovades de forma 
reglamentària”. 
 



  

  

Quart.- Atès que d’acord amb l’article 35 del Plec de condicions tècniques-
facultatives i econòmic-administratives particulars que regeixen la 
concessió, les tarifes a aplicar “hauran d’ésser aprovades per l’Ajuntament i 
Organismes competents, d’acord amb les formalitats legals i procedimentals 
previstes”. 
 
Cinquè.- Atès que en data 16 de març de 2017, l’Associació del Fons d’ 
AIMINES (CIF: G08402646), representada pel Sr. Ramon Guitart Ballarà, ha 
presentat un estudi tècnic-econòmic en que sol·licita un increment de les 
tarifes i/o preus d’acord amb el que allí s’especifica. 
 
 
La Tinent d’Alcalde delegada d’Hisenda, previ informe de la Comissió 
informativa, proposa al Ple de la Corporació, l'adopció dels següents 
 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar l’estructura de tarifes i preus pel subministrament 
d’aigua potable al municipi de Cardona, d’acord amb l’estudi tècnic-
econòmic d’autofinançament dels serveis de subministrament d’aigua, 
presentat per l’Associació del Fons d’ AIMINES per a l’any 2017, que es 
detall a continuació: 
 
TRAM CONSUM TARIFA ACTUAL 

(€) 
TARIFA 

PROPOSADA (€) 
1 Fins a 18 m3 0,67 x 18 = 

12,06 
0,67 x 18 = 12,06 

2 Més de 18 m3 i fins a 36 
m3 

C x 0,69 C x 0,69 

3 Més de 36 m3 i fins a 54 
m3 

C x 0,79 C x 0,79 

4 Més de 54 m3 C x 0,86 C x 0,86 
 
*On C és el consum de l’habitatge o instal·lació. El primer tram de consum 
representa un cost fixe de 12,06 Euros amb independència del volum 
d’aigua que es consumeixi dins del tram. 
 
La tarifa per ús industrial es manté en els 0,81 €/m3, amb el mínim de 18 
m3. 
 
Manteniments i drets d’escomesa: 
 

ALTRES PREU ACTUAL (€) PREU PROPOSAT 
(€) 

Manteniment comptador 10,00 10,50 
Drets d’escomesa general 320,00 320,00 
Drets d’escomesa Barri Planés 935,00 935,00 
Drets d’escomesa Sec. 1.725,00 1.725,00 



  

  

Bolsegura 
Drets d’escomesa Sec. 
Capdebocs 

2.000,00 2.000,00 

Drets d’escomesa Barri Coma 2.500,00 2.500,00 
Drets d’escomesa Barri Segalers 1.900,00 1.900,00 
Drets d’escomesa La Coromina 600,00 600,00 
Drets d’escomesa per habitatge 80,00 80,00 

 
Per a qualsevol nova alta: 
 

SERVEI D’ALTA PREU ACTUAL (€) PREU PROPOSAT 
(€) 

Quota servei 125,00 125,00 
Comptador 90,00 90,00 
Treballs 24,00 24,00 
Quota soci 6,01 6,01 
Fiança 12,02 12,02 

TOTAL................. 262,03 262,03 
 
Segon.- Les noves tarifes seran vigents a partir del trimestre següent al de 
la seva aprovació, en aquest cas es començaran a aplicar en el tercer 
trimestre de 2017 i regiran fins a un nou acord de modificació. 
 
Tercer.- Notificar l’acord a l’Associació del Fons d’ AIMINES.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’Alcalde dóna la paraula a la Tinent d’alcalde delgada d’Hisenda per que 
expliqui el dictamen.  
 
 
La Sra. Aida Molner, Tinent d’Alcalde delegada d’hisenda explica que el 3 de 
febrer de 1999, es va signar al contracte administratiu d’adjudicació de 
gestió indirecta en règim de concessió administrativa de l’explotació integral 
del servei municipal d’abastament i distribució d’aigua potable entre 
l’Ajuntament i l’Associació dels Fons d’Aimines. La vigència del contracte són 
50 anys. Les modificacions que es facin en l’estructura tarifària són matèria 
del Ple i l’última vegada que es va passar les modificacions al Ple va ser 
l’any 2008.  

Cal dir que l’única modificació que es planteja és en el “Manteniment de 
comptadors” que passa de 10,00€ a 10,50€, la resta de tarifes es mantenen 
igual. A l’expedient consta l’informe favorable emès per l’Enginyera 
Municipal.  

 
 
A continuació l’Alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 



  

  

 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, recorda que el seu 
Grup no ha participat ni en la valoració econòmica, ni en els objectius. Per 
aquest motiu no poden estar d’acord amb la proposta. Tal i com està 
estructurat tarifàriament parlant, no és just que una persona sola pugui 
pagar més que una família.  
 

La Sra. Molner, diu que juntament amb l’Enginyera i l’Interventor estan 
estudiant l’estructura tarifària perquè sigui el més just possible.  

 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per 10 vots a 
favor del Grups Municipal d’ERC (7) i del Grup Municipal del PDECAT (3) i 
una abstenció del Grup Municipal del PSC (1).  
 
 
 
 
5.- MOCIONS.- 
 
 
5.1.- GRUPS MUNICIPALS.- 
 
5.1.1.- Moció per sol·licitar la compareixença de l’Ajuntament de 
Cardona com a part en la querella contra l’estat espanyol per crims 
contra la humanitat per l’afusellament de l’alcalde de Cardona, Sr. 
Joan Torrents Macià. 
 
El secretari que subscriu, llegeix la moció, següent: 
 
“MOCIÓ PRESENTADA PELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC, PDECAT I 
PSC DE L’AJUNTAMENT DE CARDONA PER SOL·LICITAR LA 
COMPAREIXENÇA DE L'AJUNTAMENT DE CARDONA COM A PART EN 
LA QUERELLA CONTRA L’ESTAT ESPANYOL PER CRIMS CONTRA LA 
HUMANITAT PER L’AFUSELLAMENT DE L’ALCALDE DE CARDONA, SR. 
JOAN TORRENTS MACIÀ. 
 
 
El Sr. Joan Torrents Macià va ser alcalde de Cardona, el qual va ser afusellat 
per la dictadura franquista després de ser condemnat en un consell de 
guerra sumaríssim, il·legal i sense garanties processals de cap tipus. 
 
Cap govern espanyol des de la transició fins al règim constitucional espanyol 
actual ha anul·lat les penes a les víctimes de la repressió franquista, i per 
tant, l’alcalde Joan Torrents Macià, com totes les persones afusellades (unes 
192.000, inclòs el president de la Generalitat Lluís Companys) i 
empresonades pel règim feixista del general Franco segueixen sent 



  

  

considerades culpables per la justícia espanyola. 
 
L'Estat espanyol, doncs, continua perpetuant un model únic al món 
democràtic d'impunitat dels crims del feixisme, emparat en la llei d'Amnistia 
de 1977, que deixava sense cap mena de càstig els delictes de rebel·lió, 
sedició, denegació d'auxili i els comesos pels funcionaris i agents de l'ordre 
públic contra l'exercici dels drets de les persones. 
 
Tot i la sol·licitud derogatòria feta per part de l'Alt Comissionat de les 
Nacions Unides per als Drets Humans i d'entitats del prestigi d'Human 

Rights Watch o Amnistia lnternacional per haver incomplert la normativa 
internacional sobre drets humans, la Llei d’Amnistia espanyola segueix 
vigent i emparant la impunitat dels crims de la dictadura franquista. 
 
Aquesta situació perllongada en el temps suposa en si mateixa una 
perversió de la democràcia i, en les seves conseqüències, un greuge i una 
agressió permanent a tots els veïns i veïnes de Cardona i d'una forma molt 
especial i dolorosa, a la família de l’alcalde Joan Torrents Macià. Un greuge i 
una agressió que es perpetuen en el règim actual, de tal manera que el 
converteix en còmplice passiu, per deixadesa, inhibició i falta de fonament 
democràtic. 
 
Tancades, doncs, les portes de la justícia espanyola, la justícia argentina ha 
assumit des de fa tres anys la investigació dels crims del franquisme 
després de la denúncia de diverses víctimes. Amb l'obertura de la via de la 
justícia universal, el diputat Joan Tardà va presentar el 15 d'octubre de 
2013, en nom d’Esquerra Republicana al jutjat federal número 1 de Buenos 
Aires, a càrrec de la jutgessa Maria Servini, una querella criminal contra 
l'Estat espanyol per crims contra la humanitat per l'afusellament del 
president Lluís Companys, 45 alcaldes catalans, entre els quals es troba el 
Sr. Joan Torrents Macià, i dos diputats del Parlament de Catalunya. 
 
 
Per això, els Grups Municipals d’ERC, PDECAT i PSC de l’Ajuntament de 
Cardona, proposen al Ple de la Corporació l’adopció dels següents  
 

 
ACORDS: 

 
 
Primer.- Cursar les instruccions oportunes als serveis jurídics  d'aquest 
Ajuntament, per tal que iniciïn els tràmits per afegir-se com a part 
demandant en la querella presentada en el Jutjat Central número 1 de 
Buenos Aires contra l’Estat espanyol per crims contra la humanitat per 
l’afusellament de l’alcalde de Cardona. Sr. Joan Torrents Macià. 
  
Segon.- Reclamar a l’Estat espanyol l’anul·lació de tots els judicis 
sumaríssims duts a terme durant el període de la dictadura per restituir la 
dignitat de les víctimes del franquisme. 
 



  

  

Tercer.- Donar tot el suport necessari als familiars de l’alcalde afusellat i 
dels represaliats pel franquisme al nostre poble. 
 
Quart.- Impulsar totes aquelles iniciatives i accions necessàries per a la 
recuperació de la memòria històrica i la reparació de la dignitat de les 
víctimes de la dictadura. 
 
Cinquè.- Enviar una còpia d'aquest acord al Jutjat Central número 1 de 
Buenos Aires i al Ministeri de Justícia del Govern d’Espanya i les 
presidències de la Generalitat i del Parlament de Catalunya.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’Alcalde agraeix a tots els Grups Municipals, que la Moció l’hagin presentat 
de forma conjunta. Pensa que aquest gest diu molt a favor de tots els 
Regidors que conformen el Ple. Creu que aquesta Moció arriba tard per 
motius polítics.  
 
El Sr. Joan Torrents i Macià, era un paleta que treballava a Cardona. De jove 
va entrar a militar a ERC. I com tants d’altres, el Sr. Joan Torrents va ser 
represaliat pel règim franquista i va ser afusellat després de ser condemnat 
en un consell de guerra sumaríssim, il·legal i sense garanties processals de 
cap tipus. 
  
Aquesta repressió del règim franquista va suposar l’afusellament de 45 
alcaldes catalans un cop finalitzada la guerra civil. És molt trist ser culpable 
de no saber de que ho ets. Aquesta Moció suposa un acte de reparació i de 
justícia, que ha rebut el suport del Parlament de Catalunya a traves del seus 
grups polítics menys del Partit Popular. 
  
Pensa que és molt trist haver de reclamar justícia a 12.000 km de l’estat 
espanyol. Però l’estat espanyol ha tancat totes les portes. Recorda que la 
memòria històrica no té color polític, i no costava res demanar perdó. 
Aquest és un acte a favor de la dignitat i de la justícia, en cap cas vol ser 
una venjança, en tot cas, és un acte de recuperació i amb l’objectiu de que 
no es repeteixi mai més.  
 
Cal dir que a l’estat Espanyol es condemnen actes democràtics i no passa 
res si es canta el “cara al sol”. Això vol dir que a la democràcia espanyola, 
encara li falta madurar. 
  
Torna a donar les gràcies a tots els Grups Polítics i a tots el regidors.  
 
 
A continuació l’Alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, Portaveu del Grup Municipal Socialista, diu que el seu 
Grup se suma a la Moció. Els hi costa creure que no es reaccioni davant 



  

  

d’això, i esperen que un dia o altre l’estat espanyol ho faci.  
 
 
El Sr. Josep Serra, Portaveu del Grup Municipal del PDECAT que estan 
plenament d’acord amb les paraules del Sr. Alcalde.  
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet la Moció a votació, que s’aprova per unanimitat dels 
11 membres presents que composen la Corporació. 
 
 
 
 
5.1.2.- Moció de suport i adhesió a la continuïtat minera al Bages. 
 
El secretari que subscriu, llegeix la moció, següent: 
 
“MOCIÓ PRESENTADA PELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC, PDECAT I 
PSC DE L’AJUNTAMENT DE CARDONA DE SUPORT I ADHESIÓ A LA 
CONTINUÏTAT  MINERA AL BAGES 
 
 
Atès a la petició dels treballadors en el sentit de conèixer com es gestionarà 
el material sobrant resultant de processar la potassa que es tregui de 
Vilafruns després de la data d’acompliment de la sentència a 30 de juny de 
2017. 
  
Atès que en diferents sessions del Consell d’Alcaldes del Bages s’ha debatut 
sobre la situació de la mineria a la nostra comarca. Els alcaldes consideren 
que l’activitat minera és de vital importància per al territori, per la seva 
repercussió econòmica, però el model de creixement i negoci d’ICL Iberia 
Súria&Sallent ha de ser sostenible mediambientalment, social i 
econòmicament, a més de compatible amb el compliment de la normativa 
ambiental. 
  
Atès que durant aquestes darreres setmanes s’han aprovat mocions de 
suport a la continuïtat de la mineria de potassa en el territori que responen 
a la inquietud expressada pels representants dels treballadors d’ ICL Iberia 
Súria&Sallent, sobre el futur de l’activitat minera en els pobles de la 
comarca. 
 
 
En virtut de tot això, els Grups Municipals d’ERC, PDECAT i PSC de 
l’Ajuntament de Cardona proposen al Ple de la Corporació l’adopció dels 
següents: 
 

ACORDS 
 



  

  

Primer.- Donar suport a les demanades del territori per afrontar el repte 
d’assegurar la continuïtat minera al Bages, concretament en els municipis 
de Sallent, Súria, Balsareny i Cardona, garantint també que es desenvolupi 
de manera sostenible assumint els costos derivats, amb el compromís ferm 
d'acomplir la normativa mediambiental, que asseguri la sostenibilitat 
econòmica de l’activitat, que garanteixi els llocs de treball actuals i que 
permeti la creació de noves ocupacions relacionades amb el sector tal com 
l’empresa es va comprometre amb la signatura d’un conveni amb la 
Generalitat de Catalunya el passat 13 de novembre de 2015. 
  
Segon.- Comunicar el present acord als representants sindicals d’ICL 
Iberia Súria&Sallent i d’Ercros, als ajuntaments de Balsareny, Cardona, 
Sallent i Súria, al Parlament de Catalunya i al Govern de la Generalitat de 
Catalunya.” 
 
 
Intervencions: 
 
L’Alcalde explica que aquest és un tema que hi batallen des de fa temps i 
continuaran treballant. ERCROS s’ha de replantejar el sistema productiu, 
doncs, creu que l’activitat és rendible.  
 
Van encarregar un informe jurídic, el qual posa de manifest les posicions de 
l’Ajuntament. També estan a l’espera del Pla de Restauració que té que 
presentar ERCROS. No veu que la Generalitat tingui una posició clara al 
respecte d’aquest tema, espera, però, poder arribar a tenir una posició 
comuna amb la Generalitat, per poder exigir a ERCROS el màxim en tots els 
aspectes. 
  
En un primer moment Cardona quedava fora de la Moció, però Cardona 
també existeix i té problemes molt importants que resoldre, per això van 
exigir entrar a la Moció. 
  
Estan treballant per salvar els llocs de treball i que continuï l’activitat 
productiva. No acabar l’explotació a la zona del “cogulló” és una decisió 
judicial. 
  
Els projectes que es puguin fer des del territori han de ser integrals i han de 
contemplar el que es faci a Cardona, en definitiva s’ha de comptar amb 
Cardona si es vol que les coses es facin be.  
 
 
A continuació l’Alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, Portaveu del Grup Municipal Socialista, diu que hi ha 
molta gent que depèn de la mineria d’una manera o d’un altra. Cal garantir 
la producció de manera sostenible. És de lamentar que la Generalitat no 
estigui al costat de Cardona, tampoc beneficia la problemàtica que està 
patint Sallent. 



  

  

 
Per tant, el seu Grup es posa a disposició de l’Equip de Govern per fer les 
gestions que siguin necessàries i anar allà on calgui, amb l’objectiu final de 
resoldre aquest greu problema.  
 
 
El Sr. Josep Serra, Portaveu del Grup Municipal del PDECAT diu que el seu  
Grup dóna ple suport a la Moció, i diu que l’Equip de Govern, pot comptar 
amb ells pel que faci falta. Encara que creu que és un tema molt difícil de 
resoldre, pensa que no per això s’ha de deixar de fer pressió allà on calgui.  
 
 
El Sr. Alcalde diu que l’objectiu és seguir treballant i pressionant. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet la moció a votació, que s’aprova per unanimitat dels 
11 membres presents que composen la Corporació. 
 
 
 
 
6.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS.- 
 
No s’ha presentat cap assumpte sobrevingut en aquesta sessió. 
 
 
 
 
7.- PRECS, PREGUNTES I INTERPEL·LACIONS .- 
 
L’Alcalde dóna la paraula als Grups Municipals.  
 
 
Pel Grup Municipal Socialista: 
 
 

1) El Sr. Jordi Casas, Portaveu del Grup Municipal Socialista, demana 
que qui és el responsable del manteniment del Camí Nou, doncs està 
en mal estat . 

 
 
Contesta el Sr. Alcalde, que la responsabilitat del manteniment del camí és 
l’Ajuntament. Pensa que en general el camí està bé, però és veritat que hi 
ha un punt en concret, que quan plou no desaigua be. Això ho volen 
solucionar de forma definitiva.  
 
 
El Sr. Casas, demana si l’empresa que va fer l’obra al Camí Nou, encara està 



  

  

en garantia.  
 
 
Pensa el Sr. Alcalde, que alguna cosa els hi podran demanar que facin, però 
no els podran exigir allò que no està contemplat en el projecte.  
 
 

2) El Sr. Casas demana que com es farà la gestió del camp de futbol. 
 
 
Contesta el Sr. Alcalde, que per la gestió, horaris i d’altres qüestions 
relacionades amb el camp de futbol, hi haurà el tècnic d’esports. A més, la 
intenció és de treure a concurs el bar i això ja va ser comunicat al club.  
En principi l’Ajuntament es farà càrrec del manteniment. Això no treu que 
en puguin parlar de fer-ho d’un altre manera.  
 
 

3) El Sr. Casas diu que s’estan fent pegats a la Carretera del Miracle i tal 
com està quedant no dóna una bona imatge. Pregunta si posaran una 
capa d’asfalt per igualar l’estat del vial.  

 
 
Recorda el Sr. Alcalde, que la Carretera del Miracle és responsabilitat de la 
Diputació i per tant és seva la gestió. S’ha demanat que es posés una capa 
d’asfalt, però van dir que no podia ser, però que en un espai breu de temps, 
uns 3 mesos, agafaria el color normal. Pensa que aquesta carretera hauria 
de tenir més inversió.  
 
 

4) El Sr. Casas diu que a zona de la Urbanització Fontelles a la 
Coromina, faltaria ubicar mobiliari urbà i demana si l’Equip de Govern 
te intenció de fer alguna cosa al respecte.  

 
 
Diu el Sr. Alcalde, que l’Equip de Govern té tota la intenció de fer-ho, per 
aquest motiu s’han encarregat bancs i papereres.  
 
 

5) El Sr. Casas recorda que a principis d’any, es va suscitar una 
problemàtica amb la protectora d’animals. I entre d’altres coses es va 
dir que parlarien amb Solsona, ja que ells tenien el servei de gossera 
municipal.  

 
 
El Sr. Romero, Regidor delegat de Salut Pública, diu que han iniciat 
converses amb Solsona, i estan valorant aquesta qüestió. L’alternativa dels 
voluntaris està funcionant prou bé. Assegura que estan donant ple suport a 
aquesta iniciativa, per així complir amb la legalitat vigent.  
 
 



  

  

6) El Sr. Casas, vol fer una reflexió, les pilones han estat avariades molt 
de temps, ara funcionen, a que es degut?  

 
 
La Sra. Barrera, Regidora delegada de Mobilitat, diu que varen contactar 
amb la empresa que va instal·lar les pilones, aquesta empresa va venir i en 
principi les va arreglar, però la reparació va durar cinc dies. Van demanar 
explicacions però no han obtingut resposta. Finalment, van contactar amb 
una altra empresa, que va aconseguir reparar les pilones.  
 
Tot i això cal canviar el sistema i això implica fer obra pública. El pressupost 
d’aquesta actuació serà d’uns 11.000 €. Es possible que hagin de 
reconsiderar la qüestió de les pilones.  
 
 

7) El Sr. Casas, demana que es faci valoració de la legislatura per part 
de l’Equip de Govern. Es conscient que la demografia marca l’evolució 
del mandat.  

 
 
El Sr. Alcalde diu que en tot cas poden fer la valoració de 2 anys de mandat. 
Ho tenen previst fer passat l’estiu, en un acta de valoració de mandat. 
D’entrada fa una valoració positiva, això no vol dir que estiguin absents de 
dificultats. Els projectes estratègics estan en marxa, uns van més ràpids i 
d’altres van més lents. L’any està sent complicat, doncs a hores d’ara tot 
està engegat però res està acabat. Al final tot el que fan repercutirà 
positivament en la gent. Preveuen un poble d’uns 5.000 habitants on s’hi 
visqui bé. 
  
Aprofita per agrair als regidors la feina feta, es conscient que treballen amb 
molta dificultat. També agraeix el suport que reben dels tècnics municipals, 
aquest fet és molt important per tirar endavant els projectes. En el proper 
Ple, diu que es farà una valoració més acurada i extensa.  
 
 
En aquest sentit el Sr. Josep Serra diu que les expectatives no es poden 
rebaixar. 
 
 
Pel Grup Municipal de PDECAT: 
 
 

1) El Sr. Josep Serra, portaveu del Grup Municipal de PDECAT, pregunta 
si existeix algun problema amb la policia local, si hi ha reivindicacions 
que s’han de satisfer, ho d’altres qüestions que inquietin al cos.  

 
 
Recorda el Sr. Alcalde, que abans del Ple s’han reunit amb el Sr. Serra 
durant una hora per parlar de la Policia Local.  
 



  

  

Cal tenir en compte que tots els equips humans, en un moment o altre, 
comporten una dosi de conflictivitat. Reconeix que la Policia Local no està 
suficientment dotada, però també recorda, que per un municipi com 
Cardona no és un servei obligatori, tot i que és voluntat de l’Equip de 
Govern de tenir-ne. El cost que suposa tenir Policia Local és d’uns 600.000 
€. No nega que hi hagin dificultats doncs la Policia Local és un cos 
complicat, de molta mobilitat. Els hi agradaria millorar les condicions 
econòmiques, però avui per avui les lleis són les que són, i aquestes no les 
fan ells.  
 
Aprofita l’ocasió per donar ple suport a la Regidora delegada de Governació 
Sra. Maite Barrera, que està fent una gran feina. El que sí qüestionen és el 
comandament de la Policia Local.  
 
 
La Sra. Barrera agraeix que la plantilla de la Policia Local hagi fet acte de 
presència al Ple. En realitat no creu que passi gran cosa.  
 
Reconeix que la Policia Local hauria de cobrar més, inclús han valorat la 
possibilitat de pujar algun sou, però la legalitat vigent ho impedeix. La 
Regidora creu que te una relació cordial amb la plantilla de la Policia Local. 
  
Volen fer una nova valoració de llocs de treball per actualitzar l’actual 
valoració, doncs es possible que els complements no siguin els mes adients.  
El Secretari ja ha parlat amb Diputació, i ara esperen que els hi donin 
pressupost per dur a terme aquesta valoració. Demana que la plantilla 
tingui paciència. Li agradaria que aquestes inquietuds pel sou, no 
repercutissin en el servei que es presta al ciutadà/na. Entén que ser policia 
és una vocació, no tothom pot ser policia.  
 
Recorda que hi ha altres temes a resoldre, com per exemple el cos de 
guàrdia, les actuals instal·lacions no son les millors. Espera que totes 
aquestes qüestions no afectin al bon ambient que s’ha aconseguit tenir a la 
Policia Local.  
 
 
El Sr. Alcalde diu que cal tenir en compte, que sobre una plantilla 
pressupostada de 10 membres, 2 estan de baixa i 1 està a l’escola. 
 
Aprofita l’ocasió per condemnar una agressió que va patir un agent de la 
Policia de Solsona.  
 
 
El Sr. Serra manifesta que el grup Municipal del PDECAT s’afegeix a la 
condemna. A més, pensa que la feina que ha de fer el seu grup polític és 
portar a Ple allò que els hi fan arribar perquè sigui objecte de debat. Creu 
que la regidora a explicat moltes coses que mereixen una solució.  
 
 
La Sra. Barrera, afirma que els problemes estan en vies de solució.  



  

  

 
 
El Sr. Alcalde diu que la regidora ha mantingut reunions amb els agents, per 
explorar solucions.  
 
 
El Sr. Serra diu que ja es veurà com evoluciona el tema de la Policia Local.  
 
 

2) En un altre ordre de coses, el Sr. Serra, sobre el camp de vida activa, 
demana, si l’Equip de Govern, sap aproximadament quin serà el cost 
del manteniment i si el servei de bar es donarà en concessió. En 
aquest cas, demanen poder-hi participar en l’elaboració de les bases.  

 
 
Contesta el Sr. Alcalde, que l’Enginyer Tristany, va fer una valoració del cost 
del manteniment.  
 
 

3) El Sr. Serra, pregunta per quin motiu està en aquests moments la 
piscina buida.  

 
 
Contesta el Sr. Ballesteros, que van optar per no mantenir l’aigua degut a 
les obres del camp de vida activa que es desenvolupen al costat de la 
piscina i que han motivat que l’aigua estigués molt bruta. També van 
aprofitar per engegar les bombes per fer el manteniment i que aquestes no 
es clavin.  
 
 

4) El Sr. Serra pregunta si l’aparcament en zona blava a l’estiu ja està 
regulat.  

 
 
Diu la Sra. Barrera, que encara no hi ha cap senyal, en quant arribin 
s’ubicaran.  
 
 

5) El Sr. Serra diu que no sap de qui va ser la idea de pintar línies 
d’aparcament a la plaça de la Biblioteca. Per habilitar aquella zona 
com aparcament puntual no calia fer cap línia.  

 
 
La Sra. Barrera contesta que si la gent fos cívica i aparqués bé, no caldria 
fer línies. Han decidit pintar la plaça de la biblioteca amb l’objectiu 
d’aprofitar més l’espai. Aquell indret funciona com aparcament només els 
caps de setmana.  
 
 
El Sr. Serra creu que va ser innecessari que es pintes ja que és una plaça 



  

  

pública.  
 
La Sra. Barrera explica que s’ha pintat per dos motius: primer, per aprofitar 
més i millor l’espai i segon per afavorir la seguretat dels vianants.  
 
 
El Sr. Serra diu que si això fos per aparcar cada dia ho entendria, però per 
fer-ho de forma puntual no calia.  
 
 

6) El Sr. Serra pregunta, si la sentència per l’expropiació de la finca de 
Cal Sort ja ha sortit.  

 
 
El Sr. Alcalde contesta que la sentencia ja va sortir, en la qual es fixava una 
valoració més alta, que ha estat recorreguda, per tant encara estan en litigi 
amb aquella família, el tema encara no està resolt judicialment. 
  
 

7) El Sr. Serra diu que pel que fa a la pilona del C/ Sant Miquel, espera 
que l’empresa instal·ladora tingui la corresponent garantia, encara 
que el sistema no sigui el mateix.  

 
 
La Sra. Barrera, espera que l’empresa doni garanties suficients. 
 
 

8) El Sr. Serra diu que han aparegut pintades en el formigó del Carrer 
Nou. Demana que es trobi un lloc on es puguin fer graffitis sense que 
causi cap molèstia ni es perjudiqui a ningú ni al mobiliari urbà.  

 
 
Recorda la Sra. Molner, que això ja es va fer. Qui vulgui pot demanar un lloc 
per pintar graffitis i estudiaran on ho poden fer.  
 
 
I no havent-hi altres assumptes que tractar, la Presidència aixecà la sessió 
essent les vint-i-una hores trenta-cinc minuts, de la qual s’estén aquesta 
acta que, com a Secretari-Interventor, per a la seva constància i efectes, 
CERTIFICO. 
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